
“Fa 25 anys la gent no tenia ni 
idea de què era la fisioteràpia”
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Domingo és, des del 
2011, el degà del Col·le-
gi de Fisioterapeutes de 
Catalunya, que diumen-
ge va organitzar a Lleida 
el Dia de la Fisioteràpia 
(DIFT). La divulgació de 
la fisioteràpia entre tota 
la població és un dels 
seus grans objectius.

Per què sentim a parlar 
cada cop més de fisiote-
ràpia?
Perquè és una disciplina 
sanitària que ha fet un 
gran salt endavant en el 
nostre país els darrers 25 
anys. La gent no tenia ni 
idea de què era la fisioteràpia als anys 80 o prin-
cipis dels 90. Quan se’ls preguntava als ciuta-
dans si coneixien la fisioteràpia, gairebé tothom 
et deia que no ho sabia. En canvi, avui dia, un 
percentatge elevat de la població sap que exis-
teixen els fisioterapeutes i tenen alguna idea de 
què fan.
Quin és l’estat de la fisioteràpia a les comar-
ques de Lleida?
Diria que prou bo. Penseu que en el conjunt de 
les comarques de Lleida hi ha avui dia una vui-
tantena de centres de fisioteràpia, la majoria 
dels quals han sorgit els últims anys i que han 
aconseguit que la fisioteràpia, avui dia, estigui 
present arreu del territori. La fisioteràpia ha dei-
xat de ser vista com un luxe per a quants per ser 
concebuda com una necessitat per a tothom, si-
gui quina sigui la teva edat, el teu nivell d’ingres-
sos o visquin en un poble o en una ciutat.
Al DIFT d’aquest diumenge van parlar d’esport 
i dones. Entre el 20% i el 51% de les dones es-
portistes pateixen d’incontinència urinària?
Així és. Són dades que posa damunt la taula la 
nostra Comissió d’Obstetrícia i Ginecologia i que 
vam posar damunt la taula al DIFT de Lleida. Pel 
que fa a aquesta mena d’incontinència urinària, 

cal tenir en compte que la 
incidència augmenta en es-
ports d’impacte o d’esforç 
elevat, fins arribar a un 83% 
en alguns esports. L’eficàcia 
del tractament de fisioterà-
pia és d’un 44 a un 69%.
I què pot fer la fisioteràpia 
al respecte?
Cal incidir en la necessitat 
que les dones esportistes 
treballin especialment la 
musculatura del sòl pelvià, 
que no és altra cosa que el 
conjunt de musculatura, tei-
xit connectiu i nerviós que 
hi ha a la cavitat de la pelvis. 
En aquest sentit, els fisiote-
rapeutes podem contribuir 

a dissenyar un programa personalitzat d’exer-
cicis abdominals i del sòl pelvià que garanteixin 
una bona funció del sistema abdominopelvià. 
Sentim a parlar molt de fisioteràpia esportiva, 
però hi ha moltes més disciplines, oi?
És veritat que quan la majoria de persones pen-
sen en la fisioteràpia, acostumen a pensar en 
el món de l’esport i en traumatologia. Però ara 
parlàvem de fisioteràpia uroginecològica i sovint 
perdem de vista la importància que guanya cada 
cop més la fisioteràpia oncològica, que actual-
ment juga un paper determinant abans, durant 
i després de la detecció de la malaltia. O la fi-
sioteràpia respiratòria, molt arrelada en països 
com França, i que és fonamental per prevenir 
infeccions i malalties cròniques de les vies altes.
No hi ha molta confusió encara entre fisiotera-
peutes, massatgistes, quiropràctics, osteòpa-
tes...?
Crec que cada cop menys perquè la fisioteràpia 
és més coneguda, però també és veritat que, so-
vint, hi ha qui ho embolica tot. Els ciutadans han 
de saber que, en aquest país, els únics autorit-
zats per Llei a fer teràpia manual i exercici tera-
pèutic de caire sanitari som els fisioterapeutes 
titulars, i ningú més.
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L’activitat escolar Puja a l’autobús 
es presentà ahir a Lleida. El cen-
tre escollit va ser el Santa Anna i 
després de les explicacions per-
tinents, l’alcalde de Lleida va aca-
bar la seva intervenció dient-los-
hi: “Ara, tots cap a l’autobús!”. La 
canalla es va aixecar a corre-cuita, 
però la mestra va dir, “Tots qui-
ets!”, i es van aturar. Acte seguit 
ella va explicar que no poden sor-
tir corrent, sinó de manera orde-
nada i en fila. Una de les alumnes 
va afegir: “Aquí mana la mestra”...
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Impulsen un pla comercial perque 
aquest espai de la capital lleidatana 
pugui captar més congressos, més 
fires i més presentacions perquè es 
puguin acollir més activitats.

Tot i que va ser el primer que va 
utilitzar el nom de black –sinònim 
d’opacitat– nega al judici que ha-
gués explicat com s’havien de fer 
servir les targetes.

L’esmorzar-conferència del presi-
dent Carles Puigdemont d’ahir al 
matí a Europa Press de Madrid no 
va comptar amb cap representant 
del Govern estatal. 

La fisioteràpia ha deixat de ser vista com 
un luxe a ser una necessitat per a tothom

ARA QUE HI 
PENSO! 
| Paquita 
Sanvicén
@paquitasanvicen |

Podem 
viure junts?
Alain Touraine, al 1997, posa-
va aquest títol a un dels seus 
llibres. Casi 20 anys després, 
l’interrogant que plantejava 
encara està a l’aire. Les notí-
cies sobre racisme, xenofò-
bia, violències, intolerància 
acaparen les notícies dels di-
aris. S’hi afegeix encara el na-
cionalpopulisme postbrexit, 
etiquetat com a nova ideolo-
gia, tan letal com el radicalis-
me de la ultradreta xenòfoba 
i misògina. Tan perillós con 
les ideologies excloents de 
banda i banda que només 
escolten la seua veu. Dis-
sabte comentàvem aquest 
escenari mundial, que avan-
ça intolerant amb les dife-
rències, amb universitaris 

de Paraguai d’un seminari 
de relacions internacionals. 
Tots d’acord: no n’hi ha prou 
compartint espais, cal voler 
viure i conviure junts. És im-
prescindible l’educació lo-
cal i global intercultural, que 
tracti la diferència i la diver-
sitat com a valors personals 
i col·lectius. Cal recuperar 
la Política amb majúscules i 
que el sentit comú silenciï el 
populisme emocional. Amb 
murs i fronteres hi perdem 
tots. Viure enfrontats té efec-
tes irreparables, personals i 
col·lectius. Podem (con)viu-
re junts? Segur que podem, 
però cal voler-ho des del lo-
cal i el global. I treballar per 
fer-ho possible. 

Cal recuperar la 
Política en majúscules 
i que el sentit comú 
silenciï el populisme

Les millors idees per donar 
llum al debat de la societat 

sorgeixen de les entitats amb 
les persones més brillants

Aquest diumenge, reservi el seu exemplar

IMPULSEM EL 
TEU ÈXIT


